



GREEN INITIATIVES AT THE NATIONAL WORKSHOP

What's different this year?

- ✓ Lanyards, badge holders and badge inserts are made of recycled materials
- ✓ Badge ribbons are made of biodegradable materials
- ✓ Drink tickets are printed on recycled paper
- ✓ Some materials from previous years are reused
- ✓ Delegates' gifts can be "purchased" from the CIPMM store with the CIPMM bucks so that attendees only receive what they would like to have – reducing waste by not distributing unwanted products. Many gifts are made of eco-friendly materials or reusable.
- ✓ We are using the digital signage onsite and limiting the use of the printed signage.
- ✓ We are not printing the event program and instead we are using QR codes for the agenda. We are not printing note / promo / thank you cards for guests, speakers, exhibitors and delegates

The Venue

Ottawa Conference and Event Centre Visitors - Ottawa Conference and Event Centre (OCEC)

- ✓ Partnership with Ecolab to provide housekeeping products. Ecolab has rigorous standards for their suppliers with respect to ethical and social sourcing, GHG disclosure and target setting.
- ✓ Single Use Plastic: The OCEC has endeavored to remove single use plastic by investing in alternatives such as biodegradable cups, lids, and straws.
- ✓ Grey Water: With over 25,000 square feet of flat roof, the building was designed with a series of drainage pipes to collect run-off rainwater and melted snow, diverting them to a massive 450,000-gallon grey water tank housed beneath our complex. The water is filtered with chlorine, and then recycled throughout all of the toilets in the washrooms and for the on-property irrigation system during summer months.
- ✓ All lighting is LED. AV equipment used for presentations is EnergyStar certified.
- ✓ Recycling bins are placed in the building.

Food & Beverage

- ✓ Water will be served in pitchers with reusable glassware.
- ✓ Meals and snacks will be served with reusable dinnerware and linens.
- ✓ The event menu includes local foods as available.
- ✓ To counteract food waste and benefit disadvantaged communities, the venue donates all prepared and unserved food to the [Ottawa Mission](#) and [St. Mary's Home](#).

Transportation & Travel

Flying in? Consider the following to reduce your GHG emissions:

- ✓ Travel during the day (Did you know contrails trap heat at night!)

Attending from Montreal or Toronto?

- ✓ Consider car-pooling or taking the train! Short-haul, high-capacity train travel saves on GHG emissions compared with air travel.

Public Transit

See [Trip Plan: Ottawa International Airport \(YOW\) to 200 Coventry Road, Ottawa, Ontario | Travel Planner \(octranspo.com\)](#) for route times and stop locations.

By Car

- ✓ Consider carpooling with colleagues
- ✓ The [Courtyard Ottawa East](#) has electric car charging on site!

INITIATIVES VERTES À L'ATELIER NATIONAL

QU'EST-CE QUI EST DIFFÉRENT CETTE ANNÉE ?

- ✓ Les cordons, porte-badges et inserts de badge sont fabriqués à partir de matériaux recyclés
- ✓ Les rubans de badge sont fabriqués à partir de matériaux biodégradables
- ✓ Les tickets boissons sont imprimés sur du papier recyclé
- ✓ Certains matériaux des années précédentes sont réutilisés
- ✓ Les cadeaux des délégués peuvent être « achetés » dans la boutique de l'ICAGM avec les dollars CIPMM afin que les participants ne reçoivent que ce qu'ils aimeraient avoir - réduisant le gaspillage en ne distribuant pas de produits indésirables. De nombreux cadeaux sont faits de matériaux écologiques ou réutilisables.
- ✓ Nous utilisons la signalisation numérique sur place et limitons l'utilisation de la signalisation imprimée.
- ✓ Nous n'imprimons pas le programme de l'événement et nous utilisons à la place des codes QR pour l'agenda. Nous n'imprimons pas de notes/promo/cartes de remerciement pour les invités, les conférenciers, les exposants et les délégués.

LE LIEU

Visiteurs du Centre de conférences et d'événements d'Ottawa - Centre de conférences et d'événements d'Ottawa (OCEC)

- ✓ Partenariat avec Ecolab pour fournir des produits d'entretien ménager. Ecolab a des normes rigoureuses pour ses fournisseurs en ce qui concerne l'approvisionnement éthique et social, la divulgation des GES et la définition d'objectifs.
- ✓ Plastique à usage unique : L'OCEC s'est efforcé d'éliminer le plastique à usage unique en investissant dans des alternatives telles que des gobelets, des couvercles et des pailles biodégradables.
- ✓ Eaux grises : Avec plus de 25 000 pieds carrés de toit plat, le bâtiment a été conçu avec une série de tuyaux de drainage pour collecter les eaux de ruissellement et la neige fondue, les détournant vers un énorme réservoir d'eau grise de 450 000 gallons logé sous notre complexe. L'eau est filtrée avec du chlore, puis recyclée dans toutes les toilettes des salles de bain et pour le système d'irrigation sur la propriété pendant les mois d'été.
- ✓ Tout l'éclairage est à LED. L'équipement audiovisuel utilisé pour les présentations est certifié EnergyStar.
- ✓ Des bacs de recyclage sont placés dans le bâtiment.

NOURRITURE ET BOISSONS

- ✓ L'eau sera servie dans des pichets avec de la verrerie réutilisable.
- ✓ Les repas et les collations seront servis avec de la vaisselle et des draps réutilisables.
- ✓ Le menu de l'événement comprend des aliments locaux selon la disponibilité.
- ✓ Pour lutter contre le gaspillage alimentaire et profiter aux communautés défavorisées, le site fait don de tous les aliments préparés et non servis à la Mission d'Ottawa et au St. Mary's Home.

TRANSPORT ET VOYAGE

Voler? Considérez ce qui suit pour réduire vos émissions de GES :

- ✓ Voyagez pendant la journée (Saviez-vous que les traînées emprisonnent la chaleur la nuit !)

Vous venez de Montréal ou de Toronto?

- ✓ Pensez au covoiturage ou au train ! Les voyages en train court-courrier à grande capacité permettent de réduire les émissions de GES par rapport aux voyages en avion.

Transport en commun

- ✓ Voir le plan de voyage : De l'aéroport international d'Ottawa (YOW) au 200, chemin Coventry, Ottawa, Ontario | Planificateur de trajet (octranspo.com) pour les heures de parcours et les emplacements des arrêts.

En voiture

- ✓ Pensez au covoiturage avec vos collègues
- ✓ Le Courtyard Ottawa East offre des recharges pour voitures électriques sur place!